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Moji milí! 

Asi nejlepším velikonočním televizním zážitkem pro mne byl starší český film 
Krakonoš a lyžníci. Jedním z motivů příběhu je, že někdo udělá na hřebeni 
pohoří čáru a najednou na jedné straně hory něco je a na druhé to není, něco se 
tam smí a onde se to nesmí, něco stojí tam málo a támhle hodně.
A došlo mi, že dneska, po asi 130 letech co se tenhle příběh možná stal, je to 
pořád stejné. Ta čára tam na horách pořád je. Dneska už nepašujme věci 
v ruksaku, dneska si dojedeme do Polska pěkně autem a narveme ho levným 
benzinem, cigaretama a bůhví čím ještě. 
To jsme se za těch 130 let tedy moc neposunuli…  J 



   turnov

  Kdo postaví novou turnovskou knihovnu? Je rozhodnuto

Skálova ulice v Turnově v dohledné době ožije stavebním ruchem. Po náročném
procesu výběrového řízení je znám dodavatel stavby nové knihovny. 

Ve Skálově ulici vyroste komunitní prostor nejen pro půjčování knih. Knihovna
je dnes flexibilním komunitním prostorem. Je to místo, kde lze nalézt klid pro 
individuální vzdělávání i místo pro sdílené aktivity a umělecké performance. 
Městská knihovna Antonína Marka svou komunitní funkci naplňuje více než 
dobře, brzy se dočká také důstojného a moderního zázemí.

Městu Turnov se podařilo získat 
dotaci z Integrovaného regionálního 
operačního programu ve výši 68 mi-
lionů korun, pokrývá značnou část 
nákladů spojených s výstavbou nové 
budovy ve Skálově ulici.
Po přiznání dotace v listopadu 2022 
proběhla příprava prováděcí 
dokumentace a v září 2023 bylo 
vyhlášeno výběrové řízení na doda-
vatele. S ohledem na specifika a roz-
sah zakázky se v průběhu řízení 
objevila řada doplňujících dotazů, 
především k rozpočtu realizace. 
Výběrové řízení muselo být něko-
likrát prodlouženo. 
Po vypořádání přípustných námitek 
je rozhodnuto o dodavateli, 

v nejbližších dnech by měla být podepsána smlouva.

Zhotovitelem stavby se stala společnost Bielskie Przedsiebiorstwo Budownictwa 
Przemyslowego (BPBP), organizační složka Kosmonosy – Česká republika. 
Firma podala cenově nejvýhodnější nabídku a splnila rovněž požadavek týkající
se referencí. Investice tak dosáhne necelých 111,3 milionu korun s daní. 
Předání staveniště by se mělo odehrát v první polovině dubna 2024, zhotovitel 
má pak 600 dní na realizaci stavby.
(Zdroj: Marcela Jandová, Turnov)

  Dřevo bylo po staletí nejdůležitější surovinou pro výrobu nářadí. 
Připomíná to expozice na Dlaskově statku

Letošní stálá expozice na Dlaskově statku v Dolánkách u Turnova je zaměřená 
na podomácké zpracování dřeva a proutí v tomto regionu.
V zalesněné krajině Českého ráje a Pojizeří bylo dřevo po staletí nejdůležitější 
surovinou pro zhotovování nářadí a náčiní, nádobí, nábytku a v neposlední řadě
i ke stavbě obytného domu a hospodářských staveb, řekla spoluautorka 



expozice Vladimíra Jakouběová. Novou sezonní expozici mohou návštěvníci 
statku vidět poprvé v sobotu, kdy se v této národní kulturní památce koná 
tradiční velikonoční akce.
„Expozice by měla návštěvníkům představit, co všechno si v takovém vesnickém
hospodářství byl schopen sedlák ze dřeva udělat sám. Takže návštěvníci tam 
jednak najdou dílnu zařízenou ponkem a soustruhem, lavicemi na štípání 
šindele nebo bednářskou lavici, na které se zhotovovaly zase nádoby ze dřeva,“ 
řekla Jakouběová.

V expozici jsou podle ní také ukázky práce malířky dřevěných hraček, řezbáře 
i práce sekerníků nebo výrobců hrábí. Část expozice je věnovaná i zpracování 
proutí, které hlavně na jaře bylo surovinou pro pletení košíků, ošatek a dalších 
předmětů včetně pomlázek. „A protože pro ten náš region bylo typické i zpraco-
vání orobince, tak tam máme také instalovanou dílnu, která je věnovaná pletení 
z této suroviny, která se tady sbírala na Žabakoru,“ uvedla Jakouběová. 
V regionu podle ní působí jedna ze dvou posledních žen, které v republice 
s orobincem pracují, což je Iveta Dandová z Mnichova Hradiště. „Má i titul 
nositele tradice a nám vyrobila pro expozici několik předmětů, které se 
z orobince tady pletly, ať už to byly rákosové rohože, tašky nebo ošatky a další 
zvykoslovné předměty,“ dodala.

Dlaskův statek s typickou pojizerskou skládanou lomenicí a pavlačí patří k nej-
význačnějším a nejzachovalejším památkám lidové architektury na severu. 
Obdobně jako v předchozích letech i letos se bude expozice během roku částeč-
ně obměňovat v návaznosti na tvorbu zvykoslovných předmětů, jejichž výroba 
souvisela s obyčeji obřadního roku. Statek letos připomene i červnové svatoján-
ské obyčeje či podzimní dožínky, posvícení nebo Dušičky.  (Náš REGION)



 Křest monografie Jiří Urban, šperky a
kopie historických klenotů a Jiří Urban, 
obrazy a kresby k sedmdesátinám Jiřího 
Urbana připravil kurátor Miroslav 
Cogan. Uskutečnil se ve středu 3. dubna 
v turnovském muzeu.
Publikace byla vydána Muzeem 
Českého ráje s podporou Ministerstva 
kultury ČR a města Turnov.
A tak si myslím, že publikace bude 
v muzeu k mání i po křtu… 

  Kamarád ze skal – promítání filmu a beseda
Přesně po 50 letech od uvedení na obrazovkách ČT se podařilo vypátrat 
a zdigitalizovat horolezecký film (21 min.), který dokumentuje dobu Josky 
Smítky a předválečného lezení ve Skaláku. Vystupují v něm legendy jako 
Bohumil Svatoš, Zorka a Petr Prachtelovi nebo Vladimír „Chroust“ 
Procházka. Součástí promítání bude beseda s některými účinkujícími a vzpo-
mínka na ty, kteří už nejsou mezi námi.

Projekt vznikl ve spolupráci s lezeckým webem eMontana.cz a Českou televizí.
6. dubna ve 20.00, Muzeum Českého ráje v Turnově (expozice Horolezectví) 

(foto: archiv Vladimír „Chroust“ Procházka mladší) 



 Divukrásné Zakavkazsko
(Lekce z dospělosti na cestě Gruzií
a Arménií)
Jana Patková, publicistka 
a příležitostná filmařka, a její syn
Jan Václav Patka, nadšený
fotograf. Tandem, kterému
učarovaly přeplněné maršrutky,
kavkazské hřebeny, plněné
taštičky zvané chinkali, tisícileté
kostely a hlavně dva neprávem
opomíjené národy. O pohostin-
nosti Gruzínců i Arménů, ale také
o stínech, které se nad nimi
vznáší, povypráví slovem, filmem
a fotografiemi.
11. dubna od 18 hodin, Muzeum
Českého ráje (exp. Horolezectví) 

  Turnovské kulturní tipy: 

pátek 5. dubna 19.00, Klub KUS
The BANDa

sobota 6. dubna 19.00, Klub KUS
Rockin´ Revival
Skupina Rockin‘ Revival byl založena asi před dvěmi lety ve vesničce 
Soběslavice u Svijan na Turnovsku. Bylo dílem náhody, že zde sešli, ať už 
aktivní nebo vysloužilí profesionální muzikanti, přesně ve složení rockové 
kapely.

Složení: Pavel Korf je je hráčem na 
klávesové nástroje a klarinet, ale hlavně 
i zpívá, Pavel Faltus obsluhuje bicí 
soupravu a s baskytaristou Pepou 
Sedláčkem tvoři rytmické srdce kapely. 
A na kytaru hraje Vláďa Švanda, který 
se zároveň stará o věci manažerské.

neděle 7. dubna, 19.00, 
Kino Sféra
ELEGANCE MOLEKULY



středa 10. dubna od 18.00, Kino Sféra
Libor Drahoňovský: Estonsko (Cestovatelský klub)
Přes polovinu jeho rozlohy pokrývají lesy, které střídají menší pole i louky, 
a většinu vesnic tvoří roztroušené samoty. Davy turistů tu většinou nepotkáte, 
i když historických pamětihodností a přírodních krás je zde opravdu 
požehnaně.
Kromě dochovaného středověkého jádra metropole Tallinnu si prohlédneme 
starobylé hrady křižáků, hodnotné gotické kostely, větrné mlýny i majáky na 
pobřeží. Východní část Estonska představuje důležitý průmyslový region, a tak 
si i milovníci industriální architektury přijdou na své.

čtvrtek 11. dubna od 19.30, divadlo
Butch Cassidy a Sundance Kid (Western z Bohnic)
Romantickými frajery na divokém Západu se cítí být dva kamarádi „na život 
a na smrt“, kteří touží prožívat dobrodružství, přepadávání, střílení 
i nebezpečné útěky. Nevadí jim, že místo pistolí vytáhnou třeba rohlík a prchají-
li divokou jízdou na koni, prostě se sami přemění v koně. A mnoho dalšího 
stvoří jejich fantazie, protože jsou pacienty psychiatrické léčebny.
Svá napínavá dobrodružství nekazí logikou ani zdravým rozumem 
a k plánování útěku je vede touha po svobodě…

pátek  12. dubna od 19.00, Klub KUS
Jen tak na pohodu & FaCool
Hudební seskupení Jen tak na pohodu bylo založeno Jirkou Vávrou a Pepou 
Košťákem v dubnu 2021. Časem se přidal na bicí Honza Paulík a na baskytaru 
Tomáš Sutr. Přijďte si poslechnout české i slovenské převážně rockové pecky 
v jejich podání.
Support: FaCool - překvapení v podobě dívčí kapely. „Jsme dívčí kapela hrající
půl roku. Hrajeme to, co se nám líbí, pevně daný žánr nemáme. Vedle Coverů 
hrajeme i vlastní tvorbu.“

sobota 13. dubna od 17 hodin, Kino Sféra
SUGA | Agust D TOUR ‘D-DAY’ THE MOVIE
Člen oblíbené korejské kapely BTS, která láme jeden rekord za druhým, se 
vydal i na sólovou dráhu a nyní si pro fanynky a fanoušky připravil koncertní 
snímek ze svého loňského velkolepého turné. Potěší je filmovým sestřihem ze své
první celosvětové sólové tour SUGA | Agust D TOUR 'D-DAY', kterou na 25 
koncertech konaných v 10 městech vidělo přes 290 000 diváků.
Jihokorejský rapper Suga, který sólově vystupuje jako Agust D, během této 
šňůry představil své debutové album D Day. Ve filmu nebudou chybět ani 
záběry ze zákulisí, duety s dalšími členy BTS: RM, Jiminem a Jung Kookem 
a tolik oblíbená pozitivní energie nejoblíbenějších k-popových hudebníků 
současnosti.

sobota 13. dubna od 19.00, Klub KUS
RozumBrothers & Makule



   turnovsko

TROSKY – Během dubna (podle klimatických podmínek) zde bude zahájena 
plánovaná montáž ochozu na věži Baba. Odhadovaná doba montáže je 5 až 7 
týdnů (doprava materiálu, technologické pauzy), přičemž nejpozději od 1. červ-
na budou Trosky opět zpřístupněny v plném rozsahu. Po dobu montáže bude 
hrad přístupný v omezeném režimu, se sníženým vstupným. Na léto se na 
Troskách chystá překvapení pro dětské návštěvníky – pracovní listy s plněním 
úkolů, ve variantách pro školkové děti i školáky. O prázdninách opět proběhne 
„Léto na Troskách“, v rámci kterého návštěvníky čekají divadla, koncerty, letní
kino i oblíbená akce Lanochodci na Troskách. (Genus)

SVIJANY, MALÝ ROHOZEC – Pivovary Svijany, Rohozec a Primátor spadají 
pod holding LIF Group. Jak si firma vedla v loňském roce?

Marketingový manažer společnosti Svijany Michal Matys uvedl: „Loňský 
výstav Pivovaru Svijany byl s celkem 658 914 hl meziročně zhruba o 1 % vyš-
ší. Na export loni směřovalo celkem 94 204 hl piva, o 11 % více než v roce 2022. 
Hlavním exportním trhem zůstává Slovensko, ale velmi dynamicky v posledním 
období roste i vývoz na polský trh (loni o 13 %). Celkově byl rok 2023 z hospo-
dářského hlediska dalším velmi složitým rokem, během nějž se pivovar musel 
vyrovnávat s mnoha nejrůznějšími negativními vlivy, v první řadě samozřejmě 
s inflačními tlaky.“
Největší podíl ve společnosti LIF Group mají skrze a. s. LIFPRO Miroslav 
Kučera a jeho syn Tomáš Kučera.

(Michal Bureš, Finance.cz)

MALÁ SKÁLA – V sobotu 13. dubna odemknou vodáci na Žluté plovárně 
Jizeru. Pro návštěvníky je připraven bohatý doprovodný program. 



   lomnice n/p

 Restaurace Můstky v Lomnici po zimě zase otevřela. Byl jsem tu s přáteli 
sice jen jednou, ale
můžu říct, že se 
stala naší 
oblíbenou.
Na ty bramborové
knedlíky s uzeným
vzpomínám i po 
letech...

Na facebooku jsem
si stáhnul aktuální
jídelníček i upo-
zornění, že do kon-
ce června bude 
v neděli zavřeno, o
prázdninách bude 
otevřeno denně.

  SPOLEK ROHANSKÉ STEZKY – ROZVOJ 
CYKLOTURISTIKY NA LOMNICKU

Cyklistika a cykloturistika má v našem městě tradici a je populárním sportem 
a způsobem trávení volného času místních i návštěvníků. Pro rozvoj v této 
oblasti se již od roku 2015 zajímáme o možnosti vzniku oblíbených terénních 
stezek pro cyklisty.

V naší republice existuje několik větších středisek, z nichž některá nesou 
pojmenování „singltrek“. Jmenujme například nám nejbližší Singtrek pod 
Smrkem v Novém Městě pod Smrkem nebo Trutnov Trails. Jedná se o přírodní 



nebo přírodě blízké sportovní trasy, určené pro horské kolo a šířkou 
odpovídající šířce jednoho kola.
Záměrem je, aby při budování a úpravě stezek docházelo k co nejmenšímu 
poškozování přírody. Při realizaci se využívá co nejvíce terénních prvků, které 
krajina nabízí, přičemž se přihlíží k zajištění ekologické udržitelnosti 
a bezpečnosti uživatelů.
Technický charakter trasy je podmíněn prostředím, do kterého je trasa 
zasazena – od vyhlazených, upravených a jen lehce zvlněných tras v rovinných 
lesích sjízdných i pro děti a začátečníky po obtížné trasy obsahující přírodní 
nebo umělé překážky nebo terénní prvky vyžadující pokročilé schopnosti jezdců
MTB freeride nebo MTB downhill.
Stezky jsou jednosměrné, profil trasy tedy může být poměrně úzký a zásah do 
prostředí je minimální. Bezpečnost uživatelů také zvyšuje důraz na plynulost 
projetí trasy. Jsou využívány terénní vlny, protisvahy nebo různé zatáčky, které
mají zpomalovací a zklidňující význam.

Cílem by podle našeho názoru měl být vznik tratí po obou svazích Tábora. 
Vlastníkem většiny pozemků jsou však Lesy ČR. Ačkoli byl tento subjekt na 
mnoha místech v republice stavebníkem nebo alespoň partnerem projektu, 
v našem případě jsou dlouhodobě hledány argumenty, proč není možné udělit 
městu souhlas s výstavbou – atraktivita lokality, ochrana přírody a lesů, 
odpovědnost vlastníka pozemků v případě úrazů apod. Všechny tyto argumenty
jsme vyvrátili srovnáním s jinými existujícími středisky nebo odbornými 
posudky, zatím jsme však bohužel toto stanovisko změnit nedokázali.

V roce 2021 jsme tedy zadali České mountainbikové asociaci vypracování 
projektu na výstavbu terénních stezek pro cyklisty alespoň na pozemcích Malé 
Obory, které jsou ve vlastnictví města. Jedná se o dva traily o délce 2,05 a 2,115 
km se začátkem na rozcestí Pod
Alainovým křížem a koncem
u Oborského rybníka / FOTO a ve
druhém případě pod koupalištěm.

V loňském roce se nám podařilo
projednat realizaci se všemi dotčený-
mi orgány (zejména ochranou příro-
dy) a můžeme tedy začít s výstavbou.
V letošním rozpočtu na ni máme
vyčleněny 2 miliony korun a chtěli
bychom se ucházet i o dotační
podporu Libereckého kraje. 

Na patě opačného svahu Tábora
připravuje obdobný záměr město Železnice.

V hospodářských budovách za zámečkem v Oboře by v budoucnu mohlo 
vzniknout zázemí stezek včetně případného občerstvení.

Od roku 2019 pořádá město pod názvem Rohanské stezky cyklistický MTB 



závod okolo Lomnice. Letos se bude konat už 6. ročník. Závodu se účastnily 
desítky, nyní již stovky profesionálních i amatérských závodníků, včetně dětí. 

V prosinci schválilo zastupitelstvo města založení zapsaného spolku Rohanské 
stezky. Dalšími spoluzakladateli jsou Lyžařský sportovní klub Lomnice n/P 
a Michal Vlášek, propagátor cyklistiky, závodník a duše výše uvedeného závo-
du. Spolek byl založen za účelem podpory cyklistiky, cykloturistiky, turistiky 
a cestovního ruchu na Lomnicku. Jeho cílem je mimo jiné mezisektorová 
spolupráce místních subjektů na výstavbě a provozování terénních stezek pro 
cyklisty, zvýšení turistického ruchu, ochrana přírodních a kulturních hodnot, 
propagace Lomnice n/P nebo vytváření dalších možností využívání sportovišť 
pro zájemce z řad široké veřejnosti, zejména pak mládeže. Spolek vznikl 
k 31. prosinci 2023 a od letošního roku bude místo města pořadatelem MTB 
závodu. Ekonomicky nebude spolek zatěžovat město více než pořádání závodu 
v předchozích letech. Výdaj se pouze přetransformuje ve stejné výši do příspěv-
ku spolku. Spolek může být v budoucnu také platformou pro spolupráci 
veřejnoprávních a podnikatelských subjektů i fyzických osob.

V letošním roce tedy bude cílem města a spolku Rohanské stezky:
– zrealizovat stezky na městských pozemcích, ideálně za dotačního 
spolufinancování Libereckého kraje
– pokračovat v jednáních s majitelem pozemků, Lesy ČR, spolupracovat při 
jednáních s městem Železnice
– vyprojektovat úpravy hospodářských budov zámečku na budoucí zázemí pro 
tratě – občerstvení, půjčovna kol, sociální zařízení, atd.
Realizace stezek přináší velký potenciál v podobě zvýšeného turistického ruchu 
a z toho plynoucí další benefity, jakými jsou například podpora místního 
podnikání a zvýšení zaměstnanosti včetně zlepšení turistické a základní 
infrastruktury.

/ Zdeněk Rajm, místostarosta města, Lomnické rozhledy

   lomnicko

  Restart košovské hospody 

Košov, to je magické místo. Okolo padesáti domů rozložených v několika liniích 
v sedle mezi Táborem, Babylonem a Ředicí. Vesnice natolik malá, že nemá 
vlastní obecní úřad, ale dostatečně atraktivní, aby přitahovala zájem lidí 
z blízkého i vzdálenějšího okolí. 

Z Košova vedou turistické cesty na Tábor, k Alainově věži nebo kolem křížku 
k lavičce s nejkrásnějším výhledem na Český ráj, Jizerky i Krkonoše. Každý 
cyklista má respekt z Košováku a běžkaři, když napadne sníh, ocení trasy na 
Zelený háj nebo na Klepandu. 
Ale hlavně všichni dohromady rádi najdou cestu do Košovské hospody. Je to 
nejstarší dodnes fungující lokál v širém okolí, o němž existují zmínky už z roku 



1617. A rozhodně to není jen nálevna. Je to společenské centrum vesnice. Tady 
se domlouvají společné akce – výlety, cyklistické vyjížďky, obnovený Košovský 
pohár v kopané, nohejbalový turnaj, čarodějnice a fůra dalších.
Za dvacet let chalupaření jsem na Košově našel bez nadsázky druhý domov. 
Poznal skvělé kamarády a zažil spoustu báječných chvil. Nikdy by mě ale nena-
padlo, že největší dojem ve mně zanechá něco tak prozaického, jako je rekon-
strukce hospody. Ale pojďme pěkně popořádku.

Košovská hospoda, jak většina místních ví, patří sokolům. A ti došli k závěru, že
by si po delším čase zasloužila pořádný „facelift“. Jak co se týká zařízení, tak 
i stylu a kvality služeb. A když se našel nový hostinský s jasnou představou, jak 
fungování hospody oživit, zbývala už jen „maličkost“. Dát hospodě nový kabát. 
Aby si zachovala svého jedinečného ducha, ale aby odpovídala požadavkům 
pohostinství 21. století.
Kasa sokolů ale necinká zlaťáky. Proto byla od začátku na stole otázka, jak „za 
málo peněz získat maximum muziky“. 
A patrně jediná možná odpověď zněla – „zazpívat si sami“. Přesně v duchu 
Werichovy písně z filmu Hej rup – ten dělá to a ten zas tohle a všichni 
dohromady udělají moc.

A tak hned po Novém roce začala měsíční brigáda na obnovu hospody. 
Dělala se nová elektrika se všemi nezbytnými zednickými pracemi, měnily se 
rozvody vody, opravovaly se obklady v kuchyni, vše se malovalo, instalovalo se 
nové kuchyňské zařízení i výčepní pult, renovovala se podlaha v lokále a myl 
strop, instalovala se nová kamna, brousily a natíraly se dveře, ale i zkorodované
trubky topení. Kdo co uměl, ten to dělal. 
Našel se mezi námi elektrikář i ten, kdo si poradí s vodou. Někdo oprášil už za-
pomenutý zednický výuční list a vyšvihl skvělé štuky. Ani nevím, jestli dlažbu 
pod výčep a opravu obkladů v kuchyni dělal vyučený nebo samozvaný obkla-
dač. Ale udělal to skvěle. S kangem, zednickou lžící nebo malířským válečkem 



se chvíli oháněl asi každý chlap, co se alespoň na chvíli v hospodě mihl. Ti trpě-
livější tmelili, brousili a natírali vše, co bylo třeba. 
Obrovský kus práce odvedla ženská čistící sekce. Snad jen truhlařinu jsme 
svěřili spřízněné profesionální dílně.
Pro milovníky systému a precizního plánování to bylo chvilkami nepřehledné. 
Jak jsem psal, každý dělal, co uměl a hlavně kdy mohl. A podle toho to 
vypadalo. Ale ta energie byla neuvěřitelná. 
Tady jsem poznal, co znamená slovo komunita nebo, chcete-li, sousedská 
pospolitost. A taky zdravý lokální patriotismus. Jestli jsem dobře počítal, 
střídalo se nás tam kolem třiceti. Nikdy v životě jsem nic podobného nezažil. 
A jsem hrdý na to, že jsem mohl být tohoto společného díla součástí.
Přijďte se podívat, jak to dopadlo. Od čtvrtka do neděle to v Košovské hospodě 
zase žije. Můžete vyzkoušet s jakou kuchyní přijde nový hostinský Honza Šup - 
a ochutnat pivo z pravděpodobně původního 400 let starého sklepa, který 
obdivovali i specialisté Svijanského pivovaru.
Pevně věřím, že budeme všichni spokojení.

/ Vladimír Svatoš, Lomnické rozhledy

   semily

  V Semilech začne po Velikonocích stavba nového autobusového 
nádraží. Za sezonu má být hotové 

V Semilech začnou po Velikonocích práce na stavbě autobusového nádraží. 
Projekt za 40 milionů korun je poslední etapou budování dopravního terminálu.
V příštím týdnu by měla nastoupit stavební firma, protože by to mělo být za 



jednu stavební sezonu celé hotové, řekla starostka Lena Mlejnková.
Už letos na podzim by tak měl cestujícím v Semilech začít sloužit nový dopravní 
terminál, který umožní přímý přestup mezi vlaky a autobusy.

Autobusové nádraží v Semilech je už 20 let v dočasných podmínkách na průta-
hu městem, pro nové nádraží koupilo loni město od Českých drah za 2,4 milionu
korun pozemek o rozloze zhruba 4500 metrů čtverečních u vlakového nádraží. 
Projekt počítá s úpravou povrchů vozovky, nástupišť a chodníků. Kvůli stavbě 
bude třeba přeložit vodovod a kanalizaci, udělat nové veřejné osvětlení a sou-
částí úprav bude podle Mlejnkové také úprava zeleně.
Stavba si vyžádá úplnou uzavírku Nádražní ulice. „Dělá se tam velká část sítí, 
takže předpokládáme, že bude dva, tři měsíce Nádražní ulice úplně zavřená. 
Tím, že je ale plně průjezdná Družstevní ulice, která je paralelní, tak by to 
neměl být problém. Na nádraží se lidé dostanou pěšky podchodem z Družstevní 
ulice, a z druhé strany se k nádražní budově také dostanou,“ doplnila starostka. 

Výstavba autobusového nádraží navazuje na rekonstrukci železniční stanice za 
218 milionů korun, kterou loni v říjnu dokončila Správa železnic. Vznikl tak 
bezbariérový prostor s prostupem i na druhou stranu, informační systém a také
příprava pro autobusové nádraží. Bude na volném pozemku, který přímo 
sousedí s vlakovým nástupištěm. „Autobusové nádraží naváže přímo jak výško-
vě, tak půdorysně na stavbu vlakového nádraží,“ dodala Lena Mlejnková.

Semily čeká náročná stavební sezona, autobusové nádraží není jediným projek-
tem. Začít by měla také dlouho připravovaná rekonstrukce atletického stadionu
za 60 milionů korun. V červnu začnou práce i na rekonstrukci hlavního mostu 
přes Jizeru, stavbu za 80 milionů financuje kraj, město přispěje pěti miliony. 

(text i foto Genus)
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   jilemnice

  Bohumil Hanč

Měsíc březen, čtvrtý zimní měsíc. Pokud se zima vydaří, bývá na horách 
i v podhůří dostatečná sněhová pokrývka, slunce opět nabírá sílu, dny se pro-
dlužují a nic nebrání užívat si zimních radovánek. Bělostné pásmo Zlatého 
návrší a Kotle, vyhlazené závějemi, viditelné ze širokého okolí Jilemnice, zapů-
sobí na každého milovníka horské krásy uklidňujícím dojmem.
Za dobré viditelnosti můžeme nad Vrbatovou boudou rozpoznat mohylu Hanče 
a Vrbaty, připomínající tragickou událost při Velikonočním závodě v běhu 
na 50 km 24. března 1913. Na tomto místě se pravidelně scházejí zástupci jilem-
nických lyžařů, horské služby a široká veřejnost, aby uctili památku mistra 
lyžaře Bohumila Hanče a jeho přítele Václava Vrbaty. Už po sto jedenácté.

Tři magické jedničky za sebou. A právě jednička, určující v pořadí toho 
nejlepšího, se objevila nesčíslněkrát před jménem závodníka Bohumila Hanče 
ve výsledkových listinách mnoha lyžařských závodů nejen v Království českém, 
ale i v zahraničí.

Bohumil Hanč se narodil 19. listopadu 1886 v čp. 77 na Benecku. Pokřtěn byl 
téhož dne v evangelickém farním domě v nedalekých Křížlicích jako Bohumil 
Štěpán. Otec František Hanč, chalupník, matka rozená Jakoubková z Křížlic 
čp. 110. Malý Bohumil vyrůstal v chudé horské chalupě se čtyřmi bratry a dvě-
ma sestrami. V šestnácti letech mu zemřela matka a otec se podruhé oženil. 
Po ukončení školní docházky se Bohumil vyučil zedničině, aby rodina měla 
nějakou korunu na přilepšenou.
V roce 1906 přijal Český krkonošský spolek Ski v Jilemnici za svého člena na-
dějného dvacetiletého závodníka Bohumila Hanče. Tvrdá zednická ruční práce 
a pravidelné cvičení v Sokole vytrénovaly z něho zdatného sportovce. V prvním 
větším závodě 2. února 1906 na Benecku o mistrovství zemí Koruny české dojel 
těsně druhý. V Annabergu v Sasku ujel sedmnácti soupeřům hned v počátečním
stoupání o takový kus, že ho podezírali z podvodu. Teprve když byl ochoten 
projet trať ve stejném čase znovu, uznali jeho vítězství. V začínajících závodech 
na 50 km dokázal zvítězit v letech 1907, 1908 a 1909. Po skončení tříleté vojen-
ské služby v rakouské armádě se znovu účastnil závodů. Na mistrovství zemí 
Koruny české pořádaném na Zvičině se nemohli dočkat Hanče na startu. 
Objevil se na poslední chvíli a závod vyhrál. V cíli se potom skromně přiznal, že 
jel celou cestu z Benecka na lyžích. Tehdy se chodilo hodně pěšky, lidé znali 
nejrůznější zkratky, ale on musel ujet před vlastním závodem okolo 35 
kilometrů.

Od svých závodnických začátků až do své smrti, tedy za pouhých sedm let, 
získal Bohumil Hanč v nejrůznějších lyžařských závodech dvacet pohárů a věc-
ných cen a čtyřicet plaket a medailí. Některé ceny jsou vystaveny v jilemnickém 
muzeu, část vlastní a uchovává vnučka paní Jena Šírová a hodně medailí, pla-
ket a dokladů k cenám shořelo při požáru rodinného domu Hančových 
v Hrabačově roku 1997.



Bohumil Hanč zatoužil po svém vlastním domově. Rozloučil se s rodným 
Beneckem a společně se svojí budoucí manželkou Jaroslavou (11. 5. 1890−15. 7. 
1940) zakoupili na dluh polorozpadlý domek v Hrabačově čp. 71. Šikovný 
a pracovitý zedník chalupu za pomoci svých přátel opravil a v květnu 1911 byla 
svatba. Záhy očekávali s radostí narození prvního potomka, ale malý Vlastimil 
po narození zemřel. V té době už Hanč závodil méně a říkával, že rád přenechá 
vítězství mladším. Chtěl se věnovat rodině a své práci.
Na konec března 1913 připravoval Svaz lyžařů v Království českém závod 
na 50 km na Labské boudě. Hanč už nechtěl jet, pobolívala ho záda, cítil se 
unavený a manželka očekávala brzy narození dítěte. Teprve štěpanickému řídí-
címu Janu Bucharovi se podařilo Hanče přemluvit, aby k závodu nastoupil. 
V neděli ráno 23. března vzal lyže, tajně a bez rozloučení utekl zadním vchodem
přes zahrádku a vydal se z Hrabačova pěšky na Labskou. Tam dorazil pozdě 
odpoledne a překvapil organizátory závodu, kteří s jeho účastí již nepočítali. 
Ráno 24. března 1913 se postavil na start 8. ročníku závodu na 50 kilometrů. 
Domů se již nevrátil.
Jaroslava Hančová zůstala sama. Z celonárodní sbírky pro pozůstalé byl 

splacen dluh na hrabačov-
ském domku, přátelé a zná-
mí jí pomáhali v nelehké 
situaci. V květnu se jí 
narodil syn Bohumil. Paní 
Hančové nezbylo nic jiného, 
než začít brzy po porodu 
pracovat. Obrubovala 
kapesníky, tkalcovala 
a dokonce pronajala jednu 
malou místnost vdově 
Kaprasové se třemi malými 
dětmi. Nikdy se znovu 
neprovdala.

Bohumil Hanč mladší po 
absolvování základní školy 
v Jilemnici chodil do 
obchodní školy ve Dvoře 
Králové. Bydlel a stravoval 
se zdarma u Hančova 
spoluzávodníka a přítele 
architekta Karla Jarolímka, 
školní výlohy a ošacení hra-
dil Ing. Josef Jílek z Prahy.
V roce 1938 opustili Hančovi
malý domek, Bohumil se 
oženil a postavil nový dům 
nedaleko u silnice na 



Vrchlabí. Zde se mu narodily dvě děti, Jena a Pavel. 
Manželka závodníka Jaroslava zemřela v roce 1940, syn pohrobek v roce 1985, 
jeho manželka Anna se dožila úctyhodného věku 99 let a 6 měsíců.
Letošní sto jedenácté výročí osudného závodu si připomněli Hančova vnučka 
Jena Šírová, pravnuci Aleš a Pavel, prapravnuci Vojtěch, Míša, Káťa, Pavel 
a Ela Hančovi. 
Odkaz Bohumila Hanče a Václava Vrbaty nebude nikdy zapomenut. 
Čest jejich památce.

/ Lyžaři ČKS SKI Jilemnice, Zpravodaj města Jilemnice

   železnobrodsko

ŽELEZNÝ BROD – Srdečně zveme na přednášku Dany Drábové „Nejen 
o jaderné energii“ ve středu 17. dubna v 18:15 v kině. Jadernou vědkyni paní 
Drábovou určitě není zapotřebí představovat, tak alespoň několika řádky pár 
informací z jejího životního příběhu: Je významná česká jaderná fyzička. 
V letech 1980-85 studovala Fakultu jadernou a fyzikálně inženýrskou ČVUT, 
obor Dozimetrie a aplikace ionizujícího záření. a získala titul Ing. V letech 1994 
- 2000 se věnovala doktorskému studiu v oboru jaderná fyzika, získala titul 
Ph.D. V současnosti je předsedkyní Státního úřadu pro jadernou bezpečnost. 
Za své nasazení v oblasti jaderné bezpečnosti doma i v zahraničí jí v říjnu roku 
2014 český prezident Miloš Zeman udělil medaili Za zásluhy I. stupně. Těšíme 
se na bohatou účast a přejeme vše dobré.
/ Martin Tomešek 





   jičín
 

  Světlana Witowská a Martin Šimek do jičínského biografu přijedou v úterý 
9. dubna v 19 hodin se svou přednáškou Pod povrch. Filmový historik a režisér 
Martin Šimek vás formou rozhovoru s novinářkou Světlanou Witowskou 
provede světem mediálních obrazů, kritického myšlení, investigativní žurnalisti-
ky, politických debat, dezinformací, fake news, ale věnuje se také novým 
výzvám jako například AI (umělá inteligence). Exklusivní a interaktivní pořad 
nabízí možnost otevřené diskuse, kde je prostor pro dotazy. 

  Dobrovolnické centrum Oblastní charity Jičín Vás zve k jarní Sbírce 
potravin, která se uskuteční v sobotu 13. 4. 2024 v Jičíně a v Nové Pace. Sbírka 
potravin je velkým dnem solidarity, při kterém může každý z nás pomoci tím 
nejjednodušším způsobem, darem trvanlivých potravin a drogerie.
Pro celou akci hledáme dobrovolníky, kteří by nám pomohli ve vybraných 
obchodech. V Jičíně proběhne v obchodech KAUFLAND a LIDL, v Nové Pace
v PENNY. Společný začátek sbírky je v 8 hod. a konec v 18 hod.
Za pomoci dobrovolníků jsou darované potraviny roztříděny, zváženy 
a odvezeny do příslušného potravinového skladu.
Sbírka je primárně určena matkám samoživitelkám, seniorům a lidem v nouzi.

A jak dopadla poslední podzimní Sbírka potravin v roce 2023?
V Jičíně se vybralo 3235 kg trvanlivých potravin včetně drogistického zboží. 
V Nové Pace se vybralo celkem 678,5 kg. Oproti jarní sbírce 2023 se jednalo o
navýšení o 1200 kg. Děkujeme za přízeň a případné dobrovolníky prosíme, aby 
nám zavolali na tel.: 733 741 692, případně psali na dobrovolnici@charitajicin.cz.

/ Oblastní charita Jičín

  Co se bude dít v dubnu v jičínském divadle?

V pondělí 15. dubna zavítá do Jičína talk show Jiřího Vaníčka Vaníčkování. 
Tentokrát se můžete těšit na zajímavé povídání s hercem Ondřejem Vetchým.

Chcete si vyzkoušet, jaké to je ocitnout se na jevišti vedle Richarda Krajča? Pak
si nenechte ujít monodrama Všechny báječný věci režírované protagonistovou 
manželkou Karin Krajčo Babinskou. Improvizované představení, v jehož 
průbě-hu si populární herec a zpěvák pozve k sobě vybrané diváky, kteří mu 
„zahrají“ postavy jeho příběhu, se na jevišti našeho divadla odehraje 16. dubna.

Tros Discotequos, hudební uskupení ex členů legendární kapely Nightwork 
Vojty Dyka, Jana Maxiána a Jakuba Prachaře, nabídne ve středu 24. dubna 
koncert, při kterém se může stát téměř cokoliv.

Dubnový program uzavře 25. dubna originální hudební adaptace známého 
dramatu Karla Čapka MAKROPULOS musical v podání pardubického 
Východočeského divadla. 

(Iva Puchlová, Masarykovo divadlo, Jičínský zpravodaj)



  Rada města schválila podání tří žádostí o dotace z IROPu, prostřednictvím
MAS Otevřené zahrady Jičínska. Město Jičín připravuje projekty na další 
zvelebení areálu Valdštejnské lodžie a tyto dotace by mohly pomoci 
s financováním záměrů. 
Jedním záměrem je obnova fasád Valdštejnské lodžie. Dotace by mohla činit 
maximálně 5,6 milionu Kč a vzhledem k dotačním podmínkám by obnova fa-
sád byla zařazena do investičního rozpočtu v příštích letech.
Stavební akce bude náročná, neboť jde o zásah do historické památky, avšak 
dotační podmínky by umožnily ji realizovat na etapy. 
Dalším záměrem je realizace chodníků, parkoviště a komunikací okolo 
Valdštejnské lodžie, na Čestném dvoře a v Libosadu.
Možnosti parkování jsou často zmiňovaným nedostatkem Valdštejnské lodžie, 
z níž se v posledním desetiletí stalo navštěvované kulturní centrum. Záměr
již má stavební povolení a může být v nejbližších letech realizován, pokud bude 
zajištěno financování. Dotace může být ve výši 8,4 milionu Kč, odhadované ná-
klady na celkový projekt výstavby ploch jsou více než 11 milionů Kč. 

Třetím záměrem je instalace doprovodných technologií do Valdštejnské lodžie. 
V rámci dotační výzvy MAS mohou být pořízeny například sčítače pro monito-
ring návštěvnosti, fotopointy, informační tabule a další prvky, které budou 
prezentovat přírodní fenomén, historickou událost, významnou osobnost nebo
technickou památku. Tato dotace by tak mohla podpořit Zlatou stezku Českého
ráje a projekt Cesta Valdštejnských architektů, díky kterému v Lodžii vznikl 
nový víceúčelový sál a který má za cíl navýšit cestovní ruch v barokních památ-
kách našeho regionu.   

/ Jan Jireš, Jičínský zpravodaj 



   liberec 

  Kraj vybral firmu, která provede rekonstrukci Lidových sadů. 
Ušetřil necelých 53 milionů korun na stavebních pracích

Krajští radní vybrali firmu, která provede stavební práce v rámci projektu 
Hudební kulturně kreativní centrum Lidové sady. Je jí společnost BREX za 
nabídkovou cenu zhruba 174,58 milionu s daní. Součástí projektu bude také 
audio vybavení za dalších 29 milionů. 

Liberecký kraj v rámci výběrového řízení, do kterého se přihlásilo celkem sedm
firem, výrazně ušetřil. Celkové předpokládané výdaje projektu (stavba, 
vybavení, technický dozor stavby, BOZP, projektová dokumentace) totiž 
původně činily 263,52 milionu. Předpokládaná hodnota samotné stavby činila 
227,58 milionu korun. Na stavbě tak kraj ušetří 53 milionů. Firma začne 
stavební práce v květnu letošního roku a bude mít dle smlouvy 420 dnů na 
dokončení. Nových prostorů se tak návštěvníci dočkají na podzim roku 2025.

„Budova Lidových sadů rekonstrukci nutně potřebuje. Generální oprava se 
bude týkat zejména interiéru a přístavby, jež přinese kvalitnější zázemí pro 
umělce i návštěvníky. Vznikne kulturně kreativní centrum, které zachová 
historický ráz budovy, ale zásadně ji doplní o moderní technologie,“ uvedla 
Květa Vinklátová, náměstkyně hejtmana pro resort kultury, památkové péče 
a cestovního ruchu.

Díky chystanému projektu by měly v Lidových sadech vzniknout v rámci úprav 
stávajících učeben zkušebny pro začínající hudebníky a kapely a také nahrávací



studio, kde by si mohli pořídit vlastní nahrávky. Dojde též k rekonstrukci 
velkého a malého sálu – Experimentálního studia. Kromě vybavení zvukovou 
a světelnou aparaturou a moderními technologiemi pro projekce získají tyto 
prostory nově řešenou vzduchotechniku, elektroniku a akustiku.

V budově Lidových sadů bude také nový výtah, který zajistí bezbariérový 
přístup napříč jednotlivými podlažími. Rekonstrukce zahrne rovněž další 
prostory – přísálí, balkon, galerie, technickou místnost pro velký sál a rozvod-
nu, chodbu v prvním patře, šatny, salonek, vstupní halu a toalety.

/ Filip Trdla

   liberecký kraj 

  Liberecký kraj plánuje od června zavést turistický autobus na Ještěd, který 
částečně nahradí zničenou kabinovou lanovku a zajistí dopravu návštěvníků 
k vrcholu. K zahájení provozu je ale nutná úprava trasy, směrových oblouků, 
příprava zálivů zastávek, instalace závory a dopravního značení. Kraj to přijde 
na 2,8 milionu korun, práce už začaly, řekl náměstek hejtmana Jan Sviták. 

Autobus by měl turisty vozit z Liberce od konečné tramvaje v Horním 
Hanychově na parkoviště u Horské chaty Ještědka pod vrcholem. „Ladíme 
jízdné a jízdní řády, jsme na to připraveni, připraven je i dopravce a autobusy, 
protože to musí být kratší autobusy,“ doplnil Sviták. Problémem jsou podle něj 
nejen skály, které průjezd ztěžují, ale i velké množství motoristů, kteří se snaží 
dojet co nejvýš.

Kraj chtěl původně autobusy na Ještěd zavést už předloni v létě, kvůli 
rekonstrukci silnice to ale odložil. Dopravu na silnici totiž řídily po dobu oprav 
semafory a tvořily se tam kolony, což neumožňovalo pravidelný provoz 
autobusové linky. Turisté se tak na Ještěd od havárie lanovky mohou dostat jen 
pěšky nebo osobními vozy, od posledního dubnového víkendu také sedačkovou 
lanovkou Skalka. Od května bude lanovka jezdit i v pátky a o svátcích, denně 
bude turisty vozit až v červenci a srpnu.  (Genus)

VÍSKA, KRAVAŘE – Vísecká rychta v Kravařích na Českolipsku, v níž je 
muzeum lidového umění, zůstane po celý letošní rok uzavřená. Důvodem je 
rozsáhlá výměna dožilé střešní krytiny a oprava krovu, což si odhadem vyžádá 
přes deset milionů korun, informoval Zdeněk Vitáček, ředitel krajského 
Vlastivědného muzea v České Lípě, pod které Vísecká rychta patří. 
Památkově chráněná budova se sedlovou střechou patří k největším roubeným 
stavbám v Čechách. Do současné podoby ji v roce 1797 přestavěl rychtář Václav
Kern a představuje vyvrcholení staletého vývoje roubené architektury v jeho 
závěrečné fázi.
Muzeum má na Vísecké rychtě expozice věnované lidové architektuře a bydlení 
v severních Čechách. Návštěvníkům se každoročně otevírá v dubnu, a i když 
oprava střechy začne zřejmě až v květnu, nelze ji před tím podle Vitáčka 



zpřístupnit kvůli stěhování exponátů. „Musíme vystěhovat prostor půdy 
a prvního patra. To bude hodně náročné,“ řekl Vitáček. Rychta má třípodlažní 
půdu, která původně sloužila k sušení chmele.

Ředitel muzea předpokládá, že opra-
va střechy a krovů potrvá až do
konce roku. Exponáty pak podle něj
nebudou vracet na stejná místa, jak
byly, ale expozice předělají, aby byly
pro návštěvníky atraktivnější.
„Budeme je i rozšiřovat a přibude
tam expozice o zdejších chalupách
herců, muzikantů a zpěváků,“ dodal
Vitáček.

Vísecká rychta byla trvale obydlená
do roku 1945. Později připadla
místnímu JZD, které ji využívalo
jako vepřín, ovčín a skladiště.
Budovu před zničením zachránil
převod na muzeum a 14 let trvající rekonstrukce, která začala v roce 1972. 
Veřejnosti je rychta přístupná od roku 1986, v posledních letech mívala ročně 
kolem 2500 návštěvníků. (Genus)

   mnichovo hradiště

   Na zámku začíná nová sezóna 

Kromě tří prohlídkových okruhů se návštěvníci mohou v průběhu roku těšit na 
pestrou nabídku kulturních akcí.
Stejně jako v minulých letech se zámek zapojí do projektu Národního památko-
vého ústavu „Po stopách šlechtických rodů“, letos s tématem „Habsburkové – 
domovem i v Českých zemích“. 
„Málokdo ví, že nejvýznamnější událostí na zdejším zámku bylo setkání 
panovníků v roce 1833. Přijel i rakouský císař František I. s chotí, hostil je 
Kristián hrabě z Valdštejna. A tuto událost budeme v průběhu roku 
připomínat,“ uvedla kastelánka Šárka Kovaříková.

Událostem roku 1833 je věnován II. okruh „Divadlo a Svatá aliance“. Hned 
dvakrát v průběhu sezony se v jeho rámci budou konat prohlídky mimořádné. 
Ve středu  1. května se speciální komentovaná prohlídka vydá výjimečně i do 
zákulisí unikátního zámeckého divadla, které vzniklo ku příležitosti setkání 
panovníků. A o Hradozámecké noci 24. srpna kostýmovaní průvodci v rolích 
přímých účastníků povypráví detailně o programu, který hrabě z Valdštejna 
pro návštěvníky roku 1833 připravil.

„Pokud to situace umožní, rádi bychom v září v zámeckém divadle uspořádali 



také koncert hudby z první poloviny 19. století,“ dodala kastelánka. 

V průběhu sezony se na zámku odehraje několik divadelních představení. 
V úterý 28. května Divadelní spolek Tyl z Bakova nad Jizerou předvede svou 
novinku Hřbitovní aktovky. Taktéž dospělým je věnována komedie Bílá paní na
vdávání od agentury Strašidlo na zámku, která loni sklidila na zámeckém 
nádvoří bouřlivé ovace. Vstupenky na letošní představení, které se koná 
27. srpna, jsou již v prodeji.

Dětem budou věnována prázdninová nedělní dopoledne, kdy na kostýmované 
prohlídky zámku naváže vždy pohádkové divadlo v zámecké konírně. 

Sezonu ukončí 28. října již tradičně mimořádný okruh „Otevření 13. komnaty 
zámku“, který návštěvníky I. prohlídkové trasy zavede navíc do běžně 
nepřístupných prostor obrazárny a Zlatého salonku. 

/ Šárka Kováříková, Zámek Mnichovo Hradiště, Kamelot

   za humny

DOBŠÍN – Dvojice hádavých Barušek ze skalního bytu u hradu Kost 
zaujala i spisovatele Raise 

Ještě před sto lety bydleli lidé ve skalách a dodnes je možné tu a tam po kraji 
vidět nuzné skalní příbytky. Jeden z nejznámějších v Českém ráji se nalézá 
nedaleko hradu Kost.



Tomu místu se říká U Barušek. Kdysi v něm žily dvě hašteřivé vdovy, které jsou
zachyceny i na historických snímcích.
„To místo vyvolává v lidech nejrůznější představy. Aby ne. Dnes už si člověk 
nedokáže takový život představit. V Evropě jsou ale místa, kde jsou původní 
skalní byty využívané jako lákavé turistické ubytování,“ uvedla Květa 
Vinklátová, náměstkyně pro kulturu, památkovou péči a cestovní ruch 
Libereckého kraje.
Objekt patříval panské vrchnosti. V roce 1881 do něj tehdejší majitel Kosti 
nastěhoval bývalé zaměstnankyně, které už se dál nehodily k práci. Život dvou 
žen, které se rády nechaly fotografovat, vylíčil Karel Václav Rais v povídce 
V skále.

Vdovy dostávaly takzvaný deputát neboli odměnu v naturáliích – brambory 
a trochu mouky, mohly také sbírat roští a lesní plody na panském a směly 
přijímat milodary, protože měly povolenou žebrotu.
Každá měla svůj prostor – kout s postelí, stolkem, dvěma židlemi a almarkou na
potraviny. Vařilo se v černé kuchyni, z níž se vytápěla i pec. Nechyběly obytná 
světnice, síň a malý chlívek. Po roce 1911, kdy obě ženy už zemřely, se do skalní-
ho bytu nastěhovala početná domkářská rodina. Definitivně opuštěná zůstala 
světnička po první světové válce.
Jak se k obydlí dostat? Zaparkovat u hradu Kost a vydat se zadem k Černému 
rybníku, Vyšlapaná cestička vede podél vody ke skalnímu bloku, na obydlí 
U Barušek narazí výletníci asi po 200 metrech. O pár desítek metrů dál jsou pak
k vidění i pozůstatky bývalého panského dvora Zájezd. 

/ Jan Mikulička



   pozdní sběr 

TURNOV – Úterý 9. dubna od 17 hodin, knihovna na vlakovém nádraží
Kanárské ostrovy – zvyky a hudba
Přijďte do knihovny a objevte Kanárské ostrovy z pohledu domorodce! Česká 
hudebnice Monika Srncová se znovu vrací do České republiky, aby uskutečnila 
měsíční turné cestovatelských a kulturních přednášek o Kanárských ostrovech, 
které před 20 lety přijala jako svůj druhý domov. Cílem těchto besed je při-
blížit  návštěvníkům ostrovy a jejich kulturu z pohledu místních obyvatel. 
Ukázat nejen hudební nástroje, ale také kulturní jevy, které běžným turistům 
zůstanou utajeny. Po výkladu budou mít účastníci příležitost klást otázky 
a vyzkoušet si  hudební nástroje.

Čtvrtek 11. dubna od 17 hodin, knihovna na vlakovém nádraží
Knihovory: Pavel Jakubec
V pořadu Knihovory si tentokrát budeme povídat s archivářem, fotografem 
a regionálním historikem Pavlem Jakubcem. Nebude to ale jen beseda o historii,
literatuře regionálního charakteru, ale také o nevšedním cestování i fotografo-
vání. Akci moderuje ředitel knihovny Jaroslav Kříž.

TURNOV – VÝPOVĚDI
Výtvarnice z Liberce vystavující pod
jménem Efano kreslila a malovala od
mládí podle vzoru svého otce. Postupně
nacházela v malbě zalíbení a nechala se
inspirovat podněty, které vnímala stále
intenzivněji. Svoje schopnosti rozvíjela 
v kurzech pro kresbu a malbu, a stu-
diem malby na Univerzitě třetího věku
v Liberci. Velmi často ráda střídá
motivy a oblíbenou technikou je
olejomalba. V současnosti je členkou
Art klubu v Liberci, vedeném ak. mal.
Jaroslavem Švihlou. Svými obrazy
vyjadřuje výpovědi prožitků. 
„Malování je objevování,“ říká Efano.



LOMNICE n/P – Kulturní a informační středisko zve ve středu 10. dubna 
od 19 hodin do divadla na Zábavnou talk show Ivo Šmoldase. 

Městské muzeum zve srdečně na setkání s Pavlem Blatníkem, který přijede 
ve čtvrtek 11. dubna od 17 hodin pohovořit na téma počátky i průběh stavby 
místní železniční dráhy Sudoměř – Skalsko – Stará Paka. Během této přednášky
si zájemci budou moci zakoupit i publikace mapující historii lokálních drah 
oblasti Českého ráje, Podkrkonoší a podhůří Orlických hor. 

 Michal Hrdý / sorry
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